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Protokół Nr ORN.0012.3.2.2019 

posiedzenia Komisji Polityki Prorodzinnej, Ochrony Zdrowia                        

i Bezpieczeństwa Rady Miejskiej w Olecku 

odbytego w dniu 25 lutego 2019 r. 
 

 

Na stan 6 członków Komisji w posiedzeniu udział wzięło 6 – lista obecności  

w załączeniu. 

 

Posiedzeniu przewodniczył Przewodniczący Komisji Polityki Prorodzinnej, Ochrony Zdrowia 

i Bezpieczeństwa – Pani Janina Anuszkiewicz.  

 

Protokołowała pracownik obsługi biurowej Wydziału Organizacyjnego i Nadzoru Urzędu 

Miejskiego w Olecku – Barbara Skarżyńska. 

 

W posiedzeniu uczestniczyli: 

 Burmistrz Olecka – Karol Sobczak 

 Zastępca Burmistrza Olecka – Sylwia Wieloch, 

 Kierownik Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Ewa 

Zalewska-Drozd, 

 Kierownik Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu – Małgorzata Delegacz, 

 Radna Rady Miejskiej – Renata Małgorzata Maciąg, 

 Radny Rady Miejskiej – Paweł Giełazis, 

 Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka, 

 Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-

Epidemiologicznej w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska, 

 Prokurent „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Joanna Kochanowska-Zalewska, 

 Przedstawiciel „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Anna Mnich, 

 Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy w Rodzinie w Olecku – Wiesława 

Szymczyk, 

 Dyrektor Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej w Olecku – Elżbieta Domasik, 

 Dyrektor Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Długoterminowej  

w Jaśkach – Emilia Urbanowicz,  

 Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Alicja Trejnowska-

Gadomska, 

 Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Hanna Jacewicz, 

 Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Piotr Lachowicz, 

 Lekarz Rodzinny Niepublicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej GAMED – Ilona 

Gajewska, 

 Organizator Pierwszego Oleckiego Dnia Zdrowia – Monika Kijak, 

 Reprezentant Towarzystwa Przyjaciół Dzieci w Olecku – Joanna Mackiewicz. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

powitała przybyłych na posiedzenie i przedstawiła następujący porządek posiedzenia: 

 

1. Wstępna diagnoza problemów z zakresu ochrony zdrowia na terenie Gminy Olecko. 

2. Wypracowanie kierunków współpracy w zakresie ochrony zdrowia. 

3. Sprawy wniesione.  

4. Wnioski Komisji. 
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Uwag do porządku posiedzenia Komisji nie zgłaszano.  

 

Komisja jednogłośnie przyjęła powyższy porządek posiedzenia. 

 

 

Do punktu 1 – Wstępna diagnoza problemów z zakresu ochrony zdrowia na terenie 

Gminy Olecko. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

powiedziała, że celem spotkania jest rozmowa o ochronie zdrowia na terenie Gminy Olecko, 

wspólne wyszukanie najlepszych rozwiązań dotyczących ochrony zdrowia oraz 

wypracowanie takich kierunków współpracy, które skutkowałyby poprawą zdrowia 

mieszkańców gminy. Komisja chciałaby otrzymać informacje dotyczące problemów, potrzeb 

i oczekiwań, jakie dotychczas były podejmowane działania w zakresie własnego podmiotu  

i jakie były realizowane wspólnie, z jakimi podmiotami, czy istnieje potrzeba wspólnych 

działań, w jakich kierunkach i na jakich zasadach. Mówiąc o ochronie zdrowia nasuwają się 

na myśl obecne schorzenia cywilizacyjne, zatem prosi o wskazanie najczęściej występujących 

schorzeń oraz zweryfikowanie skali problemu. Trzeba zastanowić się, poprzez jakie działania 

można zminimalizować przyczyny i skutki tych schorzeń. W jakim zakresie zastosować 

profilaktykę, na co zwrócić szczególną uwagę w związku z żywieniem, w jakiej formie 

stosować ćwiczenia i rehabilitację. Zaprosiła do dyskusji. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

przedstawiła problemy z zakresu ochrony zdrowia na terenie Gminy Olecko zgodnie  

z przygotowanym sprawozdaniem – w załączeniu do protokołu. 

 

Członek Komisji – Alicja Stefanowska 

zwróciła uwagę, iż w sołectwach za pomocą środków z Funduszy Sołeckich często tworzone 

są kąpieliska nad jeziorami, plaże wiejskie. Zapytała, jakie warunki powinno spełniać takie 

kąpielisko, aby było zdrowe. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

odpowiedziała, że powinny być przeprowadzane niejednokrotne badania wody, jednak 

generuje to koszty rzędu kilkuset złotych. Ustalany jest specjalny harmonogram. Powiatowa 

Stacja Sanitarno-Epidemiologicznej w Olecku jest pośrednikiem w badaniach. Badania 

powinno przeprowadzać się na początek sezonu letniego oraz w trakcie jego trwania. 

Ponadto prosiła Radnych o pochylenie się nad problemem bardzo trudnej sytuacji lokalowej 

szkoły w Babkach Oleckich: 

- zbyt mała kubatura sal lekcyjnych - sale nauczania początkowego oraz sala komputerowa, 

- zbyt wąskie korytarze, 

- brak kącików rekreacyjnych, 

- brak wentylacji, 

- brak szatni, stołówki, biblioteki, sali gimnastycznej, 

- z głównej szatni na odzież korzysta obecnie 3 uczniów, wcześniej korzystało 5. 

W Szkole Podstawowej Nr 3: 

- brakuje dostatecznej liczby sal dla uczniów, sal jest 15 w stosunku do liczby oddziałów – 

20, 
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- pracownie komputerowe nie odpowiadają wymaganiom norm higienicznych, mimo że 

pomieszczenia zostały zmienione. 

Zapewniła, iż w związku z realizowanymi działaniami promocyjnymi, prozdrowotnymi  

są otwarci na działania. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zapytała, czy przeprowadzane były kontrole w szkołach pod względem jakości żywienia:  

na zawartość antybiotyków w mięsie, azotanów w warzywach i owocach. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

odpowiedziała, że kontrole posiłków w szkołach były przeprowadzane i polegają  

na sprawdzaniu jadłospisów. Kontrolą poszczególnych produktów żywnościowych w zakresie 

obecności antybiotyków czy azotanów zajmują się organy urzędowej kontroli żywności,  

czyli m.in. organy Państwowej Inspekcji Sanitarnej. Kontrole prowadzone są wyrywkowo  

np. w sklepach, ale nie w szkołach. Jeśli wystąpiłyby jakiekolwiek nieprawidłowości, 

zostałyby ukazane w raporcie UKŻ. W ramach UKŻ funkcjonuje RASFF, czyli europejski 

system szybkiego ostrzegania o niebezpiecznych produktach żywnościowych obowiązujący  

we wszystkich krajach Unii Europejskiej. W przypadku pojawienia się nieprawidłowości 

danego produktu, komunikat o tym natychmiast pojawia się na stronie Głównego Inspektora 

Sanitarnego, produkty wycofywane są z obrotu.  

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

spytała, jak często prowadzone są kontrole wyrywkowe. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

poinformowała, że są specjalne programy do pobierania danych prób w ramach danych 

europejskich. Polska działa w Europie, plany są konstruowane na szczeblu europejskim, 

realizuje je m.in. Powiatowa Stacja Sanitarno-Epidemiologicznej w Olecku. 

 

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy w Rodzinie w Olecku – Wiesława Szymczyk 

powiedziała, iż w związku ze skutkami ochrony zdrowia – do PCPR trafiają osoby 

niepełnosprawne po dofinansowania. PCPR zajmuje się m.in. rehabilitacją społeczną 

niepełnosprawnych. Nie dysponuje danymi z zakresu ilości osób niepełnosprawnych  

w Gminie Olecko. Środki z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

są bardzo ograniczone. Wysokość refundacji uzależniona jest od pewnych wskaźników. 

Przedstawiła dane dotyczące turnusów rehabilitacyjnych, programu aktywny samorząd 

(dofinansowanie do wózków elektrycznych, protez, nauki w szkole dla osób z umiarkowanym 

lub znacznym stopniem niepełnosprawności) oraz dofinansowania przedmiotów 

ortopedycznych i środków pomocniczych, barier, zaopatrzenia w sprzęt rehabilitacyjny 

zgodnie ze sprawozdaniem – w załączeniu do protokołu. Powiedziała, iż były postanowienia 

sądowe ze względu na zagrożenia zdrowia lub życia dla dzieci z Miasta i Gminy Olecko, 

dzieci te zostały umieszczone w placówkach opiekuńczo-wychowawczych oraz w rodzinach 

zastępczych. Osoby niezdolne całkowicie do samodzielnej egzystencji, głównie w podeszłym 

wieku, zostały skierowane do Domu Pomocy Społecznej w Kowalach Oleckich, a osoby 

przewlekle chore skierowano do Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki 

Długoterminowej w Jaśkach. 
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Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz  

zadała pytanie, jak Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy w Rodzinie w Olecku widzi 

współpracę z Radnymi, w jakich działaniach Radni mogą wspierać, czy jest taka potrzeba. 

 

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy w Rodzinie w Olecku – Wiesława Szymczyk 

odpowiedziała, że zawsze jest potrzeba współpracy. Motywacja rodziców czy nawet 

mieszkańców Gminy Olecko, aby rejestrowali osoby niepełnosprawne mające orzeczenie  

o stopniu niepełnosprawności, renty, które nie rejestrują się w Powiatowym Urzędzie Pracy 

przed obawą utraty renty. Można napisać wspólne projekty. W ubiegłym roku był obóz 

socjoterapeutyczny dla dzieci, w tym roku złożono wniosek do programu „Razem 

Bezpieczniej” dotyczącego współpracy ze szkołami na szczeblu gminnym w zakresie 

profilaktyki w szkołach podstawowych jak i w szkołach średnich. Współpracuje  

z Kierownikiem Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa oraz Warsztatem 

Terapii Zajęciowej. 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Długoterminowej  

w Jaśkach – Emilia Urbanowicz 

zwróciła uwagę na kilka ważnych elementów w tworzeniu warunków zdrowotnych w gminie.  

Sytuacja demograficzna jest taka, że wydłuża się średnia wieku i jednocześnie zmienia się 

struktura ludności. Zmniejsza się liczba osób w wieku produkcyjnym, a zwiększa się liczba 

osób w wieku poprodukcyjnym. W Zakładzie Opieki Długoterminowej systematycznie osób 

oczekujących jest między 60 a 80, czasami nawet do 100. Czas oczekiwania wynosi 12-14 

miesięcy. W wielu przypadkach taka osoba zanim uzyska pomoc po prostu umiera. Trzeba 

zapewnić, aby osoby żyjące długo, były długo w miarę sprawne i zdrowe. Często opieka 

długoterminowa myli się z Domem Pomocy Społecznej. Ludzie są zaskoczeni, że chorzy nie 

mogą przebywać w zakładzie dożywotnio, ale tylko do 6 miesięcy. Jeżeli pacjent nie rokuje 

poprawy i nie może mieć zapewnionej odpowiedniej opieki w domu, powinien być 

skierowany do DPS. Zaproponowała, aby zwiększyć rozwój opieki domowej poprzez pomoc 

sąsiedzką, wolontariat, usługi opiekuńcze. To najtańsze i najskuteczniejsze formy pomocy  

dla osób, które jeszcze można mobilizować do podjęcia jakichkolwiek aktywności  

i samodzielności. W związku z tym planowałaby na pewno rozwój opieki domowej i jej 

koordynację całemu sektorowi opieki społecznej i zdrowotnej. Do pielęgniarskiej opieki 

długoterminowej domowej oferowanej przez SPZZOD zdecydowanie brakuje opiekunki. 

Rodziny uważają, ze pielęgniarka będzie kąpać, karmić, zmieniać pościel itp., natomiast nie 

są to czynności należące do obowiązków  pielęgniarki. Powinna zostać nawiązana współpraca 

z Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej w tej kwestii. 

Ponadto widzi problem w starzejącej się kadrze lekarzy i pielęgniarek. Jest to problem 

głównie małych miasteczek. Pojawiają się problemy z obsadą dyżurów. Pogotowie 

zabezpiecza lekarz, którego dawno temu przyjmowała do pracy. Całe szczęście, że chce 

jeździć karetką. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zapytała, w czym jest problem, że nie ma młodych lekarzy. 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Długoterminowej  

w Jaśkach – Emilia Urbanowicz 

uważa, że trzeba zastanowić się, jak zachęcić młodych lekarzy, aby chcieli mieszkać  

na terenie gminy. Lekarz przyjeżdżający np. z Białegostoku na dyżury 2-3 dni, otrzymuje za 

to wynagrodzenie wynoszące połowę pensji miesięcznej lekarza pracującego  

na stałe w Olecku. W celu zachęcenia tego dojeżdżającego lekarza w następnym miesiącu 
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trzeba będzie zapłacić więcej. Sądzi, że lekarze z Olecka zarabiają mniej niż pozostali. Trzeba 

stworzyć odpowiednie warunki socjalne. Obecnie Olecko ma jednego młodego lekarza – 

Piotra Lachowicza.  

Następnym problemem jest opieka psychiatryczna. Problem zauważa w komunikowaniu się 

ze sobą. Szacuje się, że co 4 osoba ma zaburzenia psychiatryczne. Nie jest wstydem umrzeć 

na zawał, ale wstydem jest przyznać, że ktoś w rodzinie choruje na Alzheimera. Osobiście 

doświadcza tego niemalże codziennie. Błąd tkwi w mediach, rozmowach, świadomości. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

wtrąciła, że kształtowanie świadomości jest ważne w tym zakresie. 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Długoterminowej  

w Jaśkach – Emilia Urbanowicz 

kontynuowała, że kształtowanie świadomości, dbanie o kulturę języka, właściwe 

nazewnictwo są najważniejszymi elementami tego zakresu. Ludzie mający problemy 

psychiczne nie mogą czuć się gorsi od innych. Chorować na raka, płuca, mieć zawał itp.  

nie jest wstydem. Wstydem jest, gdy mężczyzna choruje na prostatę, wstydem są choroby 

psychiczne ludzi. Przydałoby się więcej promocji o dbałość o zdrowie niezależnie od tego,  

jakie podłoże ma choroba.  

Potrzebna jest profilaktyka, zawsze lepiej jest zapobiegać chorobom niż leczyć, aby starsi 

ludzie starzeli się w zdrowiu. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

oznajmiła, że pierwszy program zdrowotny Powiat Olecki rozpoczął w 2009 r. Program 

dotyczył profilaktyki raka szyjki macicy. Początkowo były to tylko działania edukacyjne,  

a później były to szczepienia. W zeszłym roku trzeba było przerwać program z powodu zmian 

w przepisach. Obecnie opracowany jest nowy program, zaplanowano szczepienia od 2019 r. 

na następne kilka lat. W tej chwili powiat czeka na złożenie ofert przez zakłady opieki 

zdrowotnej, które zgłoszą się do realizacji programu. Po wybraniu najlepszej oferty ruszy 

kampania informacyjno-edukacyjna we współpracy z Gminą Olecko – ze szkołami. 

Kolejny program dotyczy szczepień ochronnych przeciw kleszczowemu zapaleniu mózgu. 

Programy realizowane są na podstawie zgłoszeń mieszkańców. Program dotyczący KZM 

konsultowano z innymi gminami, ponieważ podczas konferencji zorganizowanej przez 

Powiatową Stację Sanitarno-Epidemiologiczną w Olecku przy patronacie Urzędu Miejskiego 

w Olecku, liczna grupa osób uczestnicząca w spotkaniu zgłosiła właśnie ten problem. 

W związku z programem dotyczącym HPV, również trwa oczekiwanie na składanie ofert 

przez zakłady opieki zdrowotnej, które zgłoszą się do realizacji programu. 

Programy zostały opracowane w ubiegłym roku. Zostały pozytywnie zaopiniowane przez 

Agencję Oceny Technologii Medycznych i Taryfikacji, w związku z czym można 

przeznaczać środki publiczne na realizację tych celów. 

Zgodziła się z wypowiedzią Dyrektora Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki 

Długoterminowej w Jaśkach dotyczącej profilaktyki i edukacji zdrowotnej od najmłodszych 

lat. Powiat realizował w latach 2012-2017 program o zapobieganiu nadwadze, otyłości  

i chorobom przewlekłym. Program powstał na skutek uwag mieszkańców o tym problemie. 

Najczęściej poruszane przez mieszkańców problemy zdrowotne dotyczą braku informacji  

o chorobach m.in. takich jak cukrzyca, choroby jelita grubego, nadciśnienie i wiele innych. 

Wszystkie te choroby łączy właściwe żywienie i aktywność fizyczna. Następstwem tych 

przemyśleń był właśnie program o zapobieganiu nadwadze, otyłości i chorobom 

przewlekłym. W świetle statystyk choroby, które kiedyś dotykały najczęściej osoby starsze, 

np. cukrzyca, obecnie pojawiają się nawet u dzieci nauczania początkowego. Ogromnym 
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problemem jest nadwaga u dzieci. We wszystkich szkołach podstawowych, gimnazjach oraz 

w niektórych przedszkolach odbyły się spotkania, na które zaproszono kadrę mającą 

adekwatną wiedzę, czyli dietetycy, technolodzy żywności i żywienia, specjalista  

ds. prewencji nowotworów z Polikliniki w Olsztynie, specjaliści z zakresu aktywności 

fizycznej, trenera personalnego, psychologa. W szkołach organizowano spotkania z dziećmi 

powyżej III klasy i rodzicami podczas zebrań, ponadto organizowane były warsztaty 

kulinarne, zajęcia z aktywności fizycznej, badania profilaktyczne podczas różnych imprez 

oraz białych niedziel. Programy mają określony czas realizacji. Uważa, że obecnie jest 

potrzeba kontynuacji tego programu. Pielęgniarki również uczestniczyły w tych spotkaniach, 

zatem mogłyby kontynuować założenia programu, a za zgodą rodziców można nadal 

organizować spotkania podczas zebrań. Powiat jest otwarty na współpracę  

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zapytała, czy w jadłospisach szkolnych są uwzględniane diety dla dzieci chorych  

np. na cukrzycę, choroby układu pokarmowego itp. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

odpowiedziała, że w takich przypadkach chore dzieci traktowane są indywidualnie. Rodzice 

powinni powiadomić dyrektora szkoły i kierownika stołówki. Stołówka dostosowuje jadłospis 

do potrzeb dziecka. Do tej pory nie zgłoszono nieprawidłowości w tym zakresie. 

Ponadto potwierdziła, że istnieje ogromny problem z otyłością. Na stronie internetowej 

Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego przedstawiono raport po sporządzeniu pomiarów 

plecaków uczniów z poszczególnych szkół poszczególnych klas. Obliczano stosunek wagi 

plecaka do wagi ucznia. Uważa, że nijak mają się przepisy do rzeczywistości. W wielu 

przypadkach masa plecaka przeważa dziecko. W wykazie można zauważyć, jak duże są wagi 

dzieci. Dane są zatrważające. Zaproponowała, aby wykorzystać wiedzę osób, które brały 

udział w realizacji programów zdrowotnych, z braku możliwości kontynuowania niektórych 

programów w skali powiatu, organizować inicjatywy w mieście. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

dodała, iż specjaliści z Polikliniki w Olsztynie uczestniczące w programie dotyczącym  

o zapobieganiu nadwadze, otyłości i chorobom przewlekłym przywozili na spotkania swoje 

materiały edukacyjne dostosowane do grup uczestniczących w spotkaniach. Specjaliści  

od aktywności fizycznej oprócz pogadanki stosowali metody typu liczenie kalorii, 

przekazywali informacje w formie zabawy. Dyrektorzy szkół dziękowali za zorganizowanie 

spotkań. Kontynuacja tego typu programów jest konieczna, potrzebne są rozmowy  

z rodzicami. 

 

Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Alicja Trejnowska-Gadomska 

uważa, że problem jest o wiele większy. Oprócz nadwagi i dodatkowych schorzeń z nią 

związanych dzieci mają wady postawy, zaburzenia lipidowe, zaburzenia metaboliczne. 

Trzeba podjąć terapie indywidualne, ponieważ każde dziecko wymaga indywidualnego 

podejścia. Każda matka powinna zostać uświadomiona o problemach dziecka. Jeśli byłaby 

możliwość pomocy, to potrzebna jest dietetyczka, która byłaby dostępna nieodpłatnie. Ludzie 

nie mają funduszy, a skierowanie do dietetyczki wiąże się z szeregiem badań, na które nie 

każdy lekarz rodzinny wystawi skierowanie. Dietetyczka musi kontrolować dziecko, 

sprawdzać regularnie wagę itp., potrzebne jest indywidualne podejście.  

Ponadto wykonując bilanse dla dzieci zauważa narastający problem dotyczący wad postawy. 

Wynikają one z noszenia ciężkich tornistrów, złego sposobu siedzenia przy biurku. Dawniej 
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w szkołach odbywały się zajęcia gimnastyki korekcyjnej. Dzieci kwalifikowano na podstawie 

wad określonych przez specjalistów, np. ortopedę. Obecnie dzieci te zdane są na lekarza 

rodzinnego, a do specjalistów są nieprawdopodobne kolejki. Gimnastyka powinna być 

bardziej dostępna, bez oczekiwania przez kilka miesięcy. 

 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Ewa Zalewska-Drozd 

sądzi, że wiele zależy od mentalności ludzkiej. Starając się wytłumaczyć pewne rzeczy, 

pokazać, ukierunkować i fakt, że zostanie to przyjęte do wiadomości, nie świadczy o tym,  

że ludzie zaczną stosować się.  

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

powiedziała, że trzeba zapewnić wszystkim dzieciom dostęp do sali gimnastycznej, aby nie 

musiały odbywać zajęć wychowania fizycznego na korytarzach. 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Długoterminowej  

w Jaśkach – Emilia Urbanowicz 

zrozumiała, że mowa jest o wyjątkowych przypadkach. Profilaktykę należy zastosować  

np. dla 10 osób potencjalnie zagrożonych tam, gdzie potrzebne jest wparcie i ingerencja. 

 

Członek Komisji – Wojciech Leonarczyk 

wtrącił, że skierowanie do dietetyka powinno być imienne. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

powiedziała, że istotą tych problemów jest żywienie, na które chciałaby położyć największy 

nacisk. Sprawdziła, że w marketach warzywa i owoce zawierają azotany. 

 

Przedstawiciel „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Anna Mnich 

odpowiedziała, że matki najczęściej kupują tańsze produkty, zdrowsze są droższe. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

wyraziła opinię, że istotną rolę odgrywa kształtowanie świadomości. To długotrwały proces, 

ale jest najskuteczniejszy. 

 

Dyrektor Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Długoterminowej  

w Jaśkach – Emilia Urbanowicz 

oznajmiła, że nikt uczestniczący w spotkaniu nie ma wpływu na jakość produktów 

znajdujących się w marketach. Trzeba zastanowić się nad tym, co może być zależne. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

uważa, że trzeba położyć większy nacisk na kontrole produktów w marketach. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

odpowiedziała, że w marketach jest tysiące produktów, a badania opłacane są z pieniędzy 

podatników. Kontrole są systematyczne i wszystko jest weryfikowane. Ludzie ponoszą 

konsekwencje niedoskonałości prawa w Polsce i w Unii Europejskiej. Nie ma sensu 

weryfikowanie produktu z półki sklepowej, skoro łatwiej nie dopuścić tego produktu  

na rynek. Wszystko zawierzamy producentowi, który gwarantuje, że produkt spełnia wymogi, 

weryfikacja następuje dopiero po wprowadzeniu na rynek. Nie można tego zmienić  
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na szczeblu powiatowym. Powiat promuje zdrowie w ramach zadań ustawowych, kształci 

postawy wśród młodych ludzi. Pracownik Sanepidu podczas zajęć w szkole pokazuje colę, 

napoje gazowane. Uczy, jak odczytywać informacje zawarte na etykietach, a dzieci  

są zainteresowane. Jednak jeden pracownik nie dokształci wielu uczniów w ciągu roku. 

Ponadto kształceni są również rodzice, pracownik trafia również do pedagogów, nauczycieli.  

TVP 8 wraz z Wojewódzką Stacją Sanitarno-Epidemiologiczną prowadzi program dotyczący 

zdrowego żywienia pod tytułem Na widelcu. Bardzo poleca oglądanie programu w Internecie. 

Sądzi, że program mogliby wykorzystać nauczyciele podczas prowadzenia lekcji 

wychowawczych czy wychowania fizycznego. Materiały są, jednak trzeba chęci, aby z nich 

skorzystać. Inicjatywy podejmowane przez Starostwo oraz przez Urząd Miejski w ramach 

dużych akcji również mają sens, trafiają do szerszej grupy ludzi. W ustawowych działaniach 

wybrane są grupy docelowe. Podziękowała za możliwość realizacji tego typu akcji. 

 

Przedstawiciel „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Anna Mnich 

potwierdziła fakt, że brakuje lekarzy w Olecku, w 90% są to lekarze zatrudniani z zewnątrz. 

Koszty związane z wynagrodzeniami dla tych lekarzy są bardzo duże. Poszukuje się ich nie 

tylko w województwie podlaskim, warmińsko-mazurskim, ale też w dalszych 

województwach. Trzeba zastanowić się, w jaki sposób zachęcić młodych lekarzy, by zostali  

w Olecku w celu wzmocnienia kadry. Rezydenci również nie chcieli zostać w Olecku, szukali 

lepszych warunków mieszkaniowych.  

Obecnie rozpoczęto realizację projektu z 2018 r. dotyczącego remontu starej bryły szpitala.  

W pomieszczeniach, gdzie kiedyś była pralnia, tzw. niski parter, planuje się przeniesienie 

wszystkich poradni specjalistycznych oraz pracownie. Aktualnie poradnie i pracownie 

rozmieszczone są po różnych częściach szpitala. Poza tym osoby niepełnosprawne będą miały 

udogodnienie, ponieważ nie będą musiały trudzić się na schodach czy przemieszczać się 

między różnymi piętrami. Projekt zakładał również zakup sprzętu medycznego. Zakupiono 

sprzęt o wartości ponad 1.200.000,00 zł, m.in. na narzędzia medyczne i aparaty do znieczuleń 

na blok operacyjny, 27 łóżek na blok internistyczny, aparat RTG z ramieniem C. Całkowita 

wartość projektu wynosi około 5.000.000,00 zł. Pozyskane dofinansowanie ze środków 

unijnych wynosi 3.882.000,00 zł, pozostałe środki to wkład własny. Gmina Olecko 

przekazała na remont 119.000,00 zł, Gmina Kowale Oleckie - 27.900,00 zł. Wysokość 

dofinansowania przez gminy do projektu uzależniona jest od ilości mieszkańców na danym 

terenie, szpital w Olecku zabezpiecza mieszkańców całego powiatu. Wkład własny został 

podzielony na poszczególne gminy według tych wskaźników, zatem w całości 

dofinansowanie wynosi: Gmina Świętajno - 65.000,00 zł, Gmina Wieliczki około - 55.000,00 

zł, Gmina Kowale Oleckie - 83.000,00 zł, Gmina Olecko 356.970,00 zł (na ten rok zostaje 

237.970,00 zł).  

 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Ewa Zalewska-Drozd 

powiedziała, że w budżecie gminy na 2019 rok rozdysponowano środki na remont starej bryły 

szpitala w wysokości 214.211,00 zł. 

 

Przedstawiciel „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Anna Mnich 

oznajmiła, że do 30 czerwca należy przenieść wszystkie pracownie oraz poradnie z I-ego 

piętra. Pojawił się pomysł, aby w miejscu wolnych pomieszczeń utworzyć oddział 

geriatryczny. Warunkiem jest zatrudnienie lekarza geriatry oraz czy NFZ zakontraktuje tego 

typu usługi.  

 

 

 



   9 

 

Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Alicja Trejnowska-Gadomska 

rzekła, że przede wszystkim trzeba lekarzy. Muszą być większe starania o zatrudnianie 

lekarzy. Brakuje internistów, pediatrów, psychiatry dziecięcego. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zapytała, jak duży byłby ten oddział. 

 

Prokurent „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Joanna Kochanowska-Zalewska 

odpowiedziała, że planuje się 25 miejsc na oddziale. Poza oddziałem geriatrycznym planuje 

się zakład rehabilitacji dziennej i dzienny ośrodek opieki geriatrycznej. Możliwe, że w 2020 r. 

znajdą się środki na zakontraktowanie tego rodzaju świadczeń z NFZ. Zapewniła Lekarza 

Rodzinnego – Alicję Trejnowską-Gadomską, że robią wszystko, aby tych lekarzy zatrudnić. 

 

Członek Komisji – Alicja Stefanowska 

spytała, czy lekarze, którzy obecnie pracują, są dobrze wynagradzani. 

 

Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Alicja Trejnowska-Gadomska 

uważa, że są gorzej wynagradzani niż lekarze przyjezdni. 

 

Członek Komisji – Grzegorz Kłoczko 

powiedział, że pamięta różne czasy szpitala w Olecku. Był okres, gdzie zjeżdżali tu pacjenci  

z różnych innych miejscowości w celu podjęcia leczenia u lekarzy, którzy wówczas 

pracowali. Może NFZ nie chce finansować szpitala w Olecku, ponieważ część mieszkańców 

Olecka leczy się w Ełku, Suwałkach, Białymstoku itp.  

 

Prokurent „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Joanna Kochanowska-Zalewska 

sądzi, że skoro NFZ widzi w tym problem, to powinien zwiększyć środki np. na okulistykę.  

 

Członek Komisji – Grzegorz Kłoczko 

stwierdził, że może Radni powinni dołączyć do negocjacji z NFZ jako strona  

i artykułować istniejącą potrzebę.  

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zwróciła uwagę na bezpieczeństwo w szpitalu. Podczas nieplanowanej wizyty zauważyła,  

iż na dyżurce nie było nikogo, można było wynieść rzeczy, okraść. Może zajść sytuacja,  

że do szpitala wejdzie osoba niezrównoważona psychicznie np. z nożem. Jest jeden 

dyżurujący lekarz, ale na oddziale, dozorcy nie ma. 

 

Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Alicja Trejnowska-Gadomska 

dodała, że jeśli jest jeden lekarz na izbie przyjęć i jeden lekarz na całą internę, żaden z nich 

nie ma możliwości kontroli nad tym. Tak samo personel pielęgniarski.  

 

Przedstawiciel „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Anna Mnich 

uzupełniła, że nocna i świąteczna opieka również jest obciążona, szczególnie w weekendy. 

 

Członek Komisji – Alicja Stefanowska 

zadała pytanie, dlaczego szpital w Olecku dysponuje tylko jednym Zespołem Ratownictwa 

Medycznego. 
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Prokurent „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Joanna Kochanowska-Zalewska 

odpowiedziała, że Zespoły Ratownictwa Medycznego stacjonują zgodnie z planem 

Ratownictwa Medycznego, nie jest to zależne od dyrekcji szpitala. Wojewoda wskazał 

miejsca najbardziej bezpieczne dla pacjenta biorąc pod uwagę czas dojazdu karetki. 

 

Członek Komisji – Alicja Stefanowska 

zapytała, czy ZRM jest podwładny szpitalowi, jaka to jest relacja. 

 

Prokurent „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Joanna Kochanowska-Zalewska 

oznajmiła, że zespoły te należą do szpitala. Jeden zespół stacjonuje przy szpitalu i w jego 

składzie pracuje lekarz, drugi stacjonuje w Kowalach Oleckich, zabezpieczają go ratownicy 

medyczni. Koordynator ratownictwa znajduje się w Olsztynie i tam podejmowane są decyzje, 

czy karetka przyjedzie, czy nie.  

 

Przedstawiciel „Olmedica” w Olecku Sp. z o.o. – Anna Mnich 

dodała, że tak samo jest w przypadku dzwonienia pod numer 112. Szpital w Olecku jedynie 

zatrudnia zespoły. 

 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Ewa Zalewska-Drozd 

nadmieniła, że karetka pogotowia została zakupiona przez Gminę Olecko w 2008 r. 

Przekazana została do użytkowania spółce „Olmedica” na podstawie umowy użyczenia przez  

10 lat. Po zakończeniu umowy gmina postanowiła przekazać karetkę szpitalowi „Olmedica” 

Sp. z o.o. Został zakupiony aparat rentgenowski ze środków gminy, który również przekazano 

do użytkowania na podstawie umowy użyczenia.  

 

Dyrektor Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej w Olecku – Elżbieta Domasik 

powiedziała, że Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna działa na rzecz dzieci i młodzieży. 

działania w zakresie niepełnosprawności. Dziecko, które ma stwierdzoną niepełnosprawność 

od urodzenia i ma problem w uzyskaniem kwalifikacji szkolnych, może uzyskać pomoc  

w poradni lub skierowanie do innej poradni. PPP w Olecku ma możliwość wczesnego 

wspomagania rozwoju dziecka. Potrzebne są do tego odpowiednie kwalifikacje oraz 

orzeczenie lekarskie potwierdzające niepełnosprawność. Przy wczesnym wspomaganiu jasno 

określone są zasady, o jakich niepełnosprawnościach jest mowa i kiedy można przyznać 

pomoc. Zdiagnozowana terapia odbywa się w poradni. Natomiast od listopada 2017 r. 

realizowany jest program kompleksowego wsparcia dla rodzin „Za życiem”, gdzie zasady  

są mniej rygorystyczne. Jeżeli lekarz w zaświadczeniu lekarskim określi zagrożenie 

niepełnosprawnością, a na jakiej zasadzie może podjąć działania w zakresie 

niepełnosprawności czy rehabilitację, uzyska pomoc w PPP. W przypadku, gdy dziecko 

zaczyna mówić, ale rozwój mowy jest opóźniony, gdy istnieje podejrzenie zaburzeń w tym 

zakresie, dziecko może uzyskać pomoc w poradni. Mimo promocji programu w zeszłym roku 

środki przeznaczone w jego ramach nie zostały wykorzystane. Informacje o programie zostały 

przekazane lekarzowi orzekającemu w przychodni, szpitalowi, ogłoszone w kościołach  

i obecnie zwiększa się liczba dzieci i rodzin objętych programem. Dzieci mogą uczestniczyć 

w 3 zajęciach  tygodniowo, natomiast jeśli oprócz zakwalifikowania do programu otrzymają 

wczesne wspomaganie, mogą skorzystać z zajęć przez 5 dni – 5 zajęć. Problem stanowi 

świadomość rodzica, który nie zdaje sprawy z tego, co dzieje się z jego dzieckiem czy  

co działo się podczas ciąży. Kiedy zaakceptuje i zrozumie sytuację, może skorzystać  

z pomocy PPP, gdzie prowadzone są różne instruktarze dla rodziców, zajęcia ze specjalistami 

wraz z dzieckiem. Następnym problemem są ograniczenia związane z dojazdem do placówki, 

który nie jest dofinansowany przez PPP. 
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Kolejną sprawą, którą poruszyła, jest brak psychiatry dziecięcego. Szkoły nie radzą sobie  

z problemami wynikającymi z niektórych zachowań dzieci z zaburzeniami. Dziecko powinno 

funkcjonować w grupie rówieśników, nie wystarczy tylko stwierdzenie, na co choruje. 

Potrzebny jest również neurolog dziecięcy. Potrzebni są specjaliści, którzy określą 

ewentualne zagrożenie dziecka niepełnosprawnością bądź już istniejącą niepełnosprawność. 

W Ełku czy Suwałkach jest długi czas oczekiwania. Diagnoza powinna być medyczna, 

społeczna, ze strony szkoły. W ubiegłym roku zbadano dzieci z niepełnosprawnością wzroku. 

Klasy I-III w Kowalach Oleckich z 61 uczniów wyłoniono 48, które powinny zasięgnąć  

konsultacji okulistycznej, niektóre dzieci noszące okulary również nie widziały dobrze. 

Dzieci miewają zaburzenia percepcji wzrokowej czy postrzegania i wówczas mówić już 

można o zaburzeniu funkcji poznawczych. Kobiety w ciąży powinny wiedzieć, co robić,  

by dziecko nie miało problemów artykulacyjnych.  

 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Ewa Zalewska-Drozd 

poinformowała, iż 11 maja 2019 r. odbędzie się I Oleckie Święto Zdrowia organizowane 

przez Burmistrza Olecka, Towarzystwo Przyjaciół Dzieci w Olecku oraz Panią Moniką Kijak 

w ramach profilaktyki zdrowotnej. Zaproponowała uczestnictwo lekarzy rodzinnych, 

Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej oraz innych zainteresowanych podmiotów  

w organizację działań profilaktycznych na zasadzie przedstawienia przez nich pomysłów. 

 

Organizator Pierwszego Oleckiego Dnia Zdrowia – Monika Kijak 

powiedziała, że zorganizowane już zostały badania wzroku i słuchu. Badanie słuchu będzie 

podzielone na 2 części – dla seniorów i dla dzieci i przeprowadzone zostaną w sali kina.  

Będzie też badanie na Placu Wolności. Zachęcała obecnych na posiedzeniu do współpracy. 

 

Lekarz Rodzinny Niepublicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej GAMED – Ilona Gajewska 

wspomniała, iż kiedyś odbyła się akcja z udziałem fundacji mcdonalda, gdzie wykonywane 

było USG dla dzieci. Uważa, że tego typu profilaktyka jest bardzo dobra i dobrze by było 

jeszcze raz nawiązać współpracę z tą fundacją. 

 

Kierownik Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Ewa Zalewska-Drozd 

poinformowała, że w tym roku złożyła wniosek w imieniu Burmistrza z prośbą o prowadzenie 

3 dni badań. Udało się zorganizować 2 dni z powodu napiętego grafiku fundacji. Wstępnie 

akcja odbędzie się w lipcu, USG narządów wewnętrznych dla 140 dzieci Gminy Olecko  

w wieku od 9 miesięcy do 6 lat. 

 

Lekarz Rodzinny Niepublicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej GAMED – Ilona Gajewska 

stwierdziła, że na terenie miasta i powiatu przydałaby się osoba pełniąca funkcję koronera, 

która zamiast lekarza mogłaby stwierdzić zgon. Nie zawsze lekarze chcą czy nie mają 

możliwości wyjazdu do tego typu przypadków. Ponadto lekarze są przeciążeni i jest ich  

za mało. Średnia wieku lekarzy w Polsce wynosi 57 lat. Brakuje młodych lekarzy. 

 

Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Piotr Lachowicz 

powiedział, że podjął pracę w Olecku, ponieważ stąd pochodzi. Z rozmów ze znajomymi 

młodymi lekarzami wywnioskował, że w Olecku brakuje nocnej konsultacji radiologicznej, 

kardiologicznej itd. i między innymi dlatego nie chcą tu pracować. Poza tym nie ma miejsc 

specjalizacyjnych, w Olecku specjalnością są choroby wewnętrzne i medycyna rodzinna. 

Młodzi lekarze chcą specjalizacji w innych dziedzinach. W Białymstoku może 3 miesiące 

uczyć się specjalizacji jednej na jednym piętrze, kolejne 3 miesiące innej specjalizacji  

na innym piętrze. Nie musi wyjeżdżać poza miejsce zamieszkania czy pobytu na czas nauki. 
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W Olecku jest niewielu lekarzy, nie mają oni czasu na szkolenie innych lekarzy z powodu 

wielu obowiązków, w klinikach w większych miastach przeciwnie. Trzeba zacząć od edukacji 

młodych lekarzy, którzy będą chcieli przyjechać do Olecka i szkolić się. Gdyby podjął naukę 

w Białymstoku, zrobił specjalizację np. z okulistyki, mając prawie 40 lat zostałby okulistą,  

ale tam zostałby. Nie byłby to czas na przeprowadzkę do Olecka, kupno mieszkania  

i zakładanie rodziny, bo miałby ułożone życie w Białymstoku, gdzie robił specjalizację. 

 

Lekarz Rodzinny Niepublicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej GAMED – Ilona Gajewska 

rzekła, że szpital w Olecku ma nienajlepszą opinię. Zwróciła również uwagę na pościel 

szpitalną, która wymaga wymiany. Trzeba zapewnić pacjentom godne warunki. Można nawet 

zorganizować akcję społeczną na zakup nowej pościeli. Zastanawia się też nad jakością 

używanych środków czystości i odkażających w szpitalu. Często występują bakterie. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

zwróciła uwagę, że bakterie występujące w szpitalach są wynikiem stosowania dużej ilości 

antybiotyków. 

 

Lekarz Rodzinny Niepublicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej GAMED – Ilona Gajewska 

powiedziała, że na terenie gminy i powiatu mieszka wielu obcokrajowców z Ukrainy, 

Białorusi Mołdawii. Główny Inspektor Sanitarny postanowił, że to pracodawca zatrudniający 

cudzoziemców odpowiedzialny jest za przeprowadzenie szczepień przeciw odrze. Lekarze 

przeprowadzający badania profilaktyczne wystawiali zezwolenie do wykonywania pracy 

mimo braku tych szczepień. Zakłady pracy nie chcą wyłożyć środków na szczepienia. 

Ponadto są matki, które nie szczepiły swoich dzieci przeciw odrze. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

sprostowała, że pracodawca ma obowiązek chronić swoich pracowników przed biologicznymi 

czynnikami, które stanowią zagrożenie dla innych pracowników. W rozporządzeniu Ministra 

Zdrowia wirus odry nie figuruje. W obecnej sytuacji epidemiologicznej Sanepid wystosował 

pisma do pracodawców powiatu oleckiego zatrudniających obcokrajowców z poleceniem 

rozszerzenia rejestru czynników biologicznych o wirus odry. Można zalecać, ale nie 

egzekwować. Pisma wystosowano do podmiotów leczniczych (lekarze, pielęgniarki), 

ponieważ mogłoby wystąpić ryzyko zarażenia podczas przyjmowania osoby zainfekowanej 

wirusem. Obecnie swoich pracowników zaszczepić chcą firmy Adriatica i PPUH "Jaren". 

Szczepienia są dwudawkowe i płatne. Do 15 lutego w Polsce odnotowano prawie 400 

przypadków zachorowań na odrę, niedawno ognisko pojawiło się w Suwałkach. Szczepienia 

utrudnia ruch antyszczepionkowy, dzieci do 19 r.ż. mogą zostać zaszczepione nieodpłatnie.  

W przypadku zakażenia wirusem 1 osoba zaraża 9 osób na 10.  

 

Członek Komisji – Wojciech Leonarczyk 

spytał, ile kosztuje jedna szczepionka. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

odpowiedziała, że koszt uzależniony jest od rodzaju szczepionki. Koszt powiększyć należy  

o wizytę lekarską i usługę wykonania szczepienia, maksymalny koszt wyniesie 100,00 zł plus 

usługa. 
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Członek Komisji – Grzegorz Kłoczko 

zapytał, czy przebycie odry w dzieciństwie powoduje mniejszą podatność na ponowne 

zachorowanie. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej 

w Olecku  –  Katarzyna Dryl-Nerkowska 

poinformowała, że przechorowanie odry gwarantuje zabezpieczenie przed tym wirusem  

na całe życie. Kalendarz szczepień wyszedł w 1975 r., gdzie udzielano szczepień 

jednodawkowych. Osoby urodzone przed tym rokiem, które nie chorowały na odrę, powinny 

zaszczepić się. W 1982 r. do 1992 r. powinny przyjąć jedną dawkę szczepionki. Osoby 

zaszczepione obiema dawkami są bezpieczne.  

W ramach przypadającego na 7 kwietnia Światowego Dnia Zdrowia, dnia 8 kwietnia 

organizowany będzie spotkanie z zakresu programu Otwarte drzwi.  

 

Lekarz Rodzinny Zakładu Leczniczego „Eskulap” Sp. z o.o. – Hanna Jacewicz 

uważa, że w przychodni powinna być większa pomoc dla lekarza rodzinnego. Trzeba 

uświadamiać ludzi, aby można było pacjenta skierować np. do fizjoterapeuty czy dietetyka. 

Gimnastyka rekreacyjna powinna być bardziej dostępna. Można zorganizować festyny przy 

przychodni, gdzie wolontariusze bądź młodzież ze szkół mogliby przekazywać wiedzę 

pacjentom. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

sądzi, że warto włączyć dzieci ze szkół w tego typu działania. W Olecku jest dużo fitness 

clubów, ale są płatne. Może trzeba wejść w kontakt z dyrektorami szkół. 

 

Kierownik Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu – Małgorzata Delegacz 

powiedziała, że trzeba wyjść z inicjatywą do dyrektorów szkół. Po godzinach lekcyjnych 

może udostępniliby obiekty. Potrzebna by była osoba prowadząca zajęcia. W ramach 

współpracy z organizacjami pozarządowymi można pozyskać środki na ten cel. Konkursy  

na ten rok zostały już ogłoszone, w przyszłym roku trzeba wziąć ten pomysł pod uwagę. 

 

Członek Komisji – Alicja Stefanowska  

oznajmiła, że w ramach programu Senior 50+ można było korzystać z basenu i siłowni z dużo 

atrakcyjnymi zniżkami. Program został zmieniony, prawdopodobnie przez Radę, teraz mogą  

z niego korzystać osoby po 60 r.ż. 

 

Kierownik Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu – Małgorzata Delegacz 

odpowiedział, że w obecnym roku zostały ogłoszone otwarte konkursy na realizację zadań  

z zakresu kultury fizycznej. Istnieje zatem możliwość na uzyskanie środków na realizację 

programu Senior+ przez jakąś organizację. Przeprowadzi rozmowę z dyrektorem Miejskiego 

Ośrodka Sportu i Rekreacji w związku z wiekiem osób korzystających z programu, jednak 

osobiście nie słyszała o wprowadzeniu takich zmian przez Radę. 

W związku z zaleceniami lokalowymi wspomnianymi przez Państwowego Powiatowego 

Inspektora Sanitarnego Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w Olecku  –  

Katarzynę Dryl-Nerkowską  poinformowała, że warunki poprawiane są systematycznie  

w miarę możliwości budżetowych. W Babkach Oleckich problemy lokalowe są ogromne. 

Biorąc pod uwagę brak sal gimnastycznych, bibliotek, klas – można skorzystać z kontenerów. 

Obecnie remontowana jest świetlica wiejska w Babkach Oleckich, gdzie jednocześnie 

mieściła się biblioteka. Założeniem jest oddanie budynku do użytku w sierpniu, najpóźniej  

we wrześniu, może uda się wcześniej. Książki z biblioteki przechowywane są w MOSiR-e. 
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Brakuje sali gimnastycznej, szatni, stołówki, pracowni. Potrzeby są znane, jednak budżet jest 

ograniczony. Warunki lokalowe w SP 3, gdzie jest 15 sal i 20 oddziałów, po opracowaniu 

arkusza organizacyjnego szkoły w tym roku będą uwzględnione zastrzeżenia Sanepidu przy 

rekrutacji do szkoły. Żywienie dzieci w szkołach jest oparte na systemie wewnętrznym.  

Za skład posiłków, jadłospisy odpowiadają intendenci. W szkołach gminnych są 4 stołówki  

w Szkole Podstawowej w Gąskach,  SP 1, SP 2 i w Przedszkolu z Oddziałami Integracyjnymi. 

Stołówka z SP 2 zapewnia wyżywienie również dla uczniów w Judzikach i Babkach 

Oleckich. Stołówka przedszkolna przygotowuje dodatkowo posiłki dla uczniów SP 3 oraz 

oddziału przedszkolnego w SP 3. Stołówka w szkole w Gąskach zapewnia posiłki dzieciom  

w SP 4 oraz z Kijewa. Transport zapewnia Stowarzyszenie Otwarte Drzwi. Ze stołówek 

korzysta łącznie 1567 uczniów. Organizując posiłki trzeba sugerować się zarządzeniami 

 z tym związanymi, m.in. ograniczeniem cukru i substancji słodzących, ograniczeniem soli  

i potraw smażonych. Zalecane jest spożywanie warzyw i owoców, produktów mlecznych.  

W sklepikach szkolnych promowane jest zdrowe jedzenie typu kanapki. Kontrole nad 

posiłkami sprawuje Sanepid, który bada zawartość substancji szkodliwych, kaloryczność itp.  

W szkołach realizowane są programy prozdrowotne. W Przedszkolu z Oddziałami 

Integracyjnymi dzieci uczestniczą w programach, m.in. Akademia Zdrowego Przedszkolaka, 

Kubusiowi przyjaciele, Dzieciaki mleczaki, Troska o zdrowie, Ruch fizyczny itp. Szkoły 

gminne uczestniczą w nieodpłatnych programach Szklanka mleka oraz Porcja owoców  

i warzyw dla klas I-V, w którym udział bierze 923 uczniów. Szkoły zawierają umowy  

z wybranym dostawcą, który w Agencji Modernizacji i Restrukturyzacji Rolnictwa finalizuje 

umowę. W Babkach Oleckich z projektów korzysta 48 uczniów, w SP 4 - 213, w SP 1 - 377, 

w SP 3 - 225,  w Judzikach - 44, w Kijewie - 16. Od stycznia 2019 r. funkcjonuje program 

Posiłek w szkole i w domu, który umożliwi podniesienie standardu, doposażenie kuchni  

i jadalni w szkołach. Każda szkoła ma szansę pozyskać środki w wysokości maksymalnie 

80.000,00 zł, przy 20% wkładzie własnym gminy. W szkole, gdzie nie ma kuchni, ale jest 

stołówka lub miejsce możliwe do zaadaptowania na stołówkę, może pozyskać 25.000,00 zł  

na ten cel, ale tylko jedna szkoła. Może szkoła w Babkach Oleckich posiadałaby takie 

pomieszczenie. Dyrektorzy SP 1 i SP 2, gdzie są największe kuchnie i duże potrzeby,  

do 15 kwietnia wystąpili z wnioskiem do Wojewody o podniesienie standardu w ramach 

programu.  

W szkołach nie ma obecnie gabinetów stomatologicznych z powodu braku pomieszczeń, 

które mogłyby zostać przystosowane do tego typu usług. Gabinety pielęgniarskie są w każdej 

szkole, otwarte w określonych godzinach.  

 

Innych pytań ani uwag nie zgłoszono. 

 

Na tym punkt zakończono. 

  

 

Do punktu 2 – Wypracowanie kierunków współpracy w zakresie ochrony zdrowia. 

 

Członek Komisji – Wojciech Leonarczyk 

stwierdził, że istnieje potrzeba spotkań, aby zapoznać się z danymi i problemami, jakie 

zostały przedstawione podczas tego posiedzenia. Zaproponował utworzenie Społecznej Rady 

Zdrowia, a składzie której powinny znaleźć się m.in. osoby uczestniczące w dzisiejszym 

spotkaniu. 
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Członek Komisji – Grzegorz Kłoczko 

przyznał, że słyszał podzielone zdania w omawianych kwestiach, trzeba uparcie dążyć  

do prawdy, która oczywista nie jest. 

 

Członek Komisji – Alicja Stefanowska 

uważa, że podczas spotkań powinny uczestniczyć osoby decyzyjne, nie w zastępstwie. 

 

Członek Komisji – Wojciech Leonarczyk 

zdaniem Radnego Komisja Polityki (…) powinna zostać mediatorem między podmiotami, 

które nie mogą dojść do porozumienia czy w ogóle nie potrafią kontaktować się w sprawach 

dotyczących ochrony zdrowia. 

Zainteresowany jest, jak wygląda frekwencja uczniów podczas lekcji wychowania 

fizycznego. Może dyrektorzy będą w stanie przygotować informacje ile dzieci ćwiczy 

procentowo. 

Trzeba uprzedzić Prezesa Centrum Medycznego „Olmedica” Sp. z o.o. o kolejnym 

posiedzeniu Komisji, osobista obecność jest konieczna, ewentualnie trzeba dostosować termin 

posiedzenia do możliwości Prezesa. 

Ponadto ma pytanie do dyrektorów szkół, czy w związku z przeciążonymi plecakami uczniów 

były lub są prowadzone jakieś działania, aby część podręczników zostawiać w szkołach. 

 

Członek Komisji – Grzegorz Kłoczko 

zaproponował, aby punkt 2 pozostawić otwartym, zakończyć na kolejnym posiedzeniu. 

Proponuje zastanowić się, czym jest bezpieczeństwo i dobrej jakości opieka zdrowotna, 

jak szybko dostać się do lekarza i otrzymać usługę na wysokim poziomie. 

 

Komisja (obecnych 5 członków) poprzez aklamację przyjęła wniosek o zakończenie punktu 

Wypracowanie kierunków współpracy w zakresie ochrony zdrowia podczas kolejnego 

posiedzenia. 

 

Do punktu 3 – Sprawy wniesione. 

 

Sprawy wniesione zostały przekazane Radnym drogą elektroniczną. 

 

Członkowie Komisji nie zgłosili uwag. 

 

Na tym punkt zakończono. 

 

 

Do punktu 4 – Wnioski Komisji. 

 

W tym punkcie wniosków nie zgłaszano. 

 

Na tym punkt i posiedzenie Komisji zakończono. 

 

 

 
Protokołowała 

Barbara Skarżyńska 

Przewodniczący Komisji 

Janina Anuszkiewicz 

 


